
Referat fra det 20. møde i Allerød Kommunes Grønne Råd 
Tid: Torsdag den 22. august 16:30 – 18:30 2019 Sted: Allerød Rådhus, Mødelokale H 

Dagsorden Beslutning 
Godkendelse af dagsorden for det aktuelle 
møde 
 

 

Dagens emner 
 

 

1. Fredningen Bastrup Nord 
Status for arbejdet  
 

Status for fredningen er at politikerne udsatte indstillingen af 
fredningsforslaget til møde i starten af oktober. Dette efter at de har hørt 
lodsejere der er positivt og negativt indstillede til fredningen.  
 

2. Planstrategien 
 

Planstrategiens hovedpunkter bliver bl.a.: Boligudviklingen, Natur og friluftsliv, 
CO2 begrænsende tiltag, herunder §17 stk. 4 udvalgets anbefalinger. 
Borgermøde blev holdt 28. august 2019. Strategien er pt. i høring med frist til 
20. september 2019. Boligudviklingen er på 10% i Lynge og Allerød og 40% i 
Blovstrød.  
 

3. Bymidten, en status  
 

Arbejdet med en helhedsplan for vandhåndtering og biodiversitet blev 
præsenteret. En Helhedsplan for Allerød Bymidte er vedtaget og indeholder 
principperne for bymidtens udvikling. Der vil herefter blive lavet en ny 
lokalplan for området. Grønne elementer vil indgå som en del af Bymidtens 
fremtidige indhold. Ligeledes bliver muligheder for lokal håndtering af 
regnvand undersøgt. 
Der blev spurgt til hvad NST evt. kan gøre med at tilbageholde vand til 
Horsemosen. Kommunen sender forespørgsel.  
 

4. Synergiprojekt Kedelsø-Langesø 
Ådal, en status 

 
 
 

a. Naturscreeninger / Plejeplan  
Der er udført grundige naturundersøgelser af naturen i 
Ådalen og specifikke undersøgelser de steder, hvor der 
tænkes udført ændringer i f.eks. vandtilførsel, vådområder, 
etablering af stier mm. 

b. Opkøb af jord  
Opkøb af jord skrider fremad. Stikøb afventer dog 
fredningssagen. 

c. Hegning.  
Udbud af hegning sendes snart ud. Der bliver tale om 
reparation af eksisterende hegn og etablering af nye hegn på 
sydsiden af åen. Der overvejes en opdeling af de 
eksisterende folde for bedre bekæmpelse af kæmpe 
bjørneklo samt for de rekreative interesser. 

d. Sti.  
Stier planlægges på tværs af Kedelsø Ådal og på langs i 
ådalen (trampesti) på naturarealerne. 

e. Vådområde i Kedelsø Å´s start.  
Detailprojektering er i gang mht. placeringen af vådområdet. 
Forventes klar i løbet af 1 måned. 

f. Vandopstemning i østdelen. Sagen afventer godkendelse af 
opklassificering af vandløb. Herefter detailprojektering. 

g. Bassiner ved Slangerupvej.  



Detailprojektering er i gang mht. placeringen af vådområdet. 
Forventes klar i løbet af 1-2 måneder. 

h. Vandafkobling skoleprojekt / vejprojekt Detailprojektering er 
i gang begge steder. For Bygaden forventes dette klart i løbet 
af 1-2 måneder. Skolen er ved at være klar med scenarier der 
skal godkendes af skolens ledelse mm. 

i. Lavbundsprojekt 
Lodsejersamtaler så småt i gang. Usikkert om det kan 
gennemføres. Beror på lodsejere. 
 

§3 afgørelser, landzonesager mv. på vej (september/oktober) i de fleste af 
sagerne. 
 

5. Botaniske undersøgelser 
Sortemosen og Børstingerød Mose 

 
 

Allerød kommune har fået udført grundige naturundersøgelser af Sortemosen 
og Børstingerød Mose, herunder med botaniske opgørelser og mindre 
anbefalinger om kommende tiltag og pleje. Tilstanden for begge områder er 
generelt god om end der skal gøres en kontinuer indsats især i Sortemosen for 
at bibeholde og forbedre tilstanden. 
Allerød Kommune har kontinuert en dialog med Sortemosen. 
Grundejerforening men har specifikt holdt møde på baggrund af rapporten, 
hvor vi talte om yderligere tiltag, vandstand i mosen og hjælp fra Kommunen 
om at søge fonde mv. til yderligere naturpleje som ligger ud over 
Grundejerforeningens kapacitet. 
 
Rapporterne er vedlagt mailen med dette referat. 
 

6. Farremosen en status  
 
 

Der blev givet en kort status for vand arbejdet i Farremosen med nye 
regnvandsbassiner og §3-erstatningssø.  Flere regnvandsbassiner er etableret 
og endelig ansøgning om en erstatnings-sø ventes meget snart at blive 
modtaget. Novafos får en midlertidig udledningstilladelse indtil hele 
vandafledningsanlægget er færdigt.  
 

7. Grønt Råds indstillinger?  
1. Kommunens deltagelse i 

kampagnen med udsåning af 
blomsterstriber?  

 
 
 
 
 

2.    Oprettelse af brugerråd for 
Lynge Natur og Fritid? 
 

Faunastriber blev vendt. Et par landmænd virker interesserede. Disse 
blomsterstriber kan også være gode for fugle. Om de er gode for insekter var 
der delte meninger om. Hvis det er enårige der plantes og der jordbehandles 
hvert år kan det have modsat virkning og kun hjælpe honningbierne. 
Kommunen undersøger muligheder for hvad der skal sås i disse og om man 
kan finde den rette metode til gavn for især de vilde bier. Det blev anbefalet at 
tage kontakt til Hillerød og Rudersdal da de skulle have erfaring med 
ordningen.  
 
En tidligere diskussion om brugerråd blev vendt. Det blev oplyst at der står en 
tom skiltepæl ved den tværgående cykelsti/det lillebjerg ved ”det gule hus”. 
Kommunen undersøger om der mangler et skilt der.  
Nogle medlemmer af Grønt Råd syntes at de store private skilte var lovlig 
dominerende. Det har dog været nødvendigt med skiltning, da erfaringen var 
at mange anvendte området til formål der er begrænsninger på eller forbudt. 
Det blev oplyst at området nogle gange er anvendt til 
modelflyvning/motorcross cykler mm. Kommunen holder øje med hvad der 
sker derude.  

8. Korte meddelelser fra forvaltningen   
 

 Nye Natura 2000 områder 
 

 
 

De 2 nu udvidede eksisterende Natura 2000 områder samt det nye område 
der inkluderer Tokkekøb hegn blev vist på kort. Statsskovene er med nu i stort 



 
 
 
 

 Kollerød Å Vandløbsprojekt 
 
 
 

 Mørk Pletvinge en status 
 
 

 
 
 

 Rigkilde, aftaler på vej 
 
 

 Drabæk Huse 
 
 
 

 Scandinavian vanding 
 
 
 

 
 Fuglekasser status Mølleåens 

golfklub  
 

 Kommunen støtter et projekt hos 
Allerød Fuglegruppe med 
opsætning af natuglekasser og 
tårnfalkekasser på kommunale 
arealer (og kirker). 

omfang. En meget større del af Allerød Kommune er således nu Natura 2000 
område end tidligere og dette øger screeningsaktiviteter på diverse tilladelser 
som f.eks. VVM. 

Kollerød Å får forbedret vandløbsbunden i september ifm. statslig støtte til 
vandløbsprojekter. Det drejer sig om starten af åen indtil et stykke nedstrøms 
Flintholmvej. 

Efter flere årtiers fravær fra Danmark genindførte Allerød Kommune i 2013 15 
eksemplarer fra Sverige og genudsatte dem i Børstingerød Mose. Senere blev 
arten udsat i Bastrup Kæret. Status for 2019 var god. Ca. 20 blev set flyve både 
i Bastrup kæret og 25 i Børstingerød Mose. 7 individer blev i 2019 flyttet og 
udsat i Klevads Mose og en strejfer blev i 2018 set i Krogenlund Mose. Der er 
altså god udsigt til at artens tilstand er i fremgang.  
 
Konsulentfirmaet Natur 360 forsøger i øjeblikket at få aftaler i hus med større 
græsningsfolde mellem Klevads Mose og Bastrup sø. Det ser lige nu lovende 
ud. Foldene er en del af Rigkilde Life projektet. 
 
Den grønne kile mellem Drabæk huse og forsvarets arealer er under udvikling 
og i overgang fra mark til naturområde. Herunder gøres der 2020 forsøg med 
plastdækning for bekæmpelse af en større gruppe Kæmpe Bjørneklo. 
 
Golfbanen The Scandinavian ansøger snart om yderligere vandingsmuligheder. 
Der skal ses på konsekvenserne på Vassingerødløbet og grundvandet. 
DOF oplyste at der var duehøg-rede(r) lige nord for Oldvej overfor 
politihundeskolens arealer.  
 
Den seneste rapport fra DOF´s fuglegruppe i Allerød for 2018 om udvikling af 
fugle i fuglekasserne på Mølleåens golfklub blev præsenteret. 
 
 
DOF gennemgik de muligheder de har fået for at sætte fuglekasser til natugler, 
tårnfalke ved bl.a. kirker, en præstegård samt på kommunens arealer ifm. en 
mindre økonomisk støtte fra Kommunen.  
 
 
 

Eventuelt:  
 

Det blev oplyst af Grønt Råd at hundeloven er skærpet mht. hund i snor. 
Kommunen burde nærmere oplyse, hvor det er tilladt at have løs hund. 
 
Der blev gjort opmærksom på at Lynge Å bør renses op bag fodboldbanerne 
 
Der blev gjort opmærksom på et væltet æbletræ på Mølleåstien. Der er bestilt 
folk fra Park og Vej til opgaven. 
 
 

Næste møde. Fastlæggelse af dato m.v.  
 

Næste møde om ca. ½ år 

 

Deltagere: Formand for Det Grønne Råd Hans Hjort Hansen NPMV, Ole Dahlqvist Sørensen AK, Jakob Poulsen AK, 
Bjørli Lehrmann AK, Hans Phillipsen DN, Charlotte Mølgaard NST, Alexander Helm Friluftsrådet, Arne Kristensen 
DOF,  Hans Nielsen Allerød Jagtforening 



 

 


